
تیم  یک  ،باید  مهاجرین  ورزش  حوزه  در  باشد.  داشته  حضور  شورا  در  نیز  مهاجر  ورزشکاران 
اما  شوند،  اعزام  المپیک  و  جهانی  مسابقات  به  ایران  از  بتوانند  که  شود  تشکیل  پناهندگان 
متأسفانه طی چهار دهه اخیر نتوانسته ایم ورزشکاران مان را به میادین بین المللی و المپیک 
اعزام کنیم، اما کشورهای مختلف این کار را کرده اند، مثلاً در همین المپیک اخیر سه یا چهار 
ح ذکر نشده است. ما  نماینده در المپیک حضور داشته اند ولی متأسفانه این مسائل در طر
نخبگان مهاجر زیاد داریم و کسانی بوده اند که طی چهار دهه حضور فعال در میادین ورزشی 
است.  شده  گرفته  نظر  در  برایشان  بیمه  ای  نه  و  داشته اند  شغلی  نه  بین المللی،  یا  داخلی 
مثل  ایران  در  مهاجر  ورزشکاران  که  دهند  انجام  کاری  می کنم  خواهش  دکترجهانبخش  از 

ورزشکاران مهاجر سایر کشو رها احساس امنیت کنند.

ح ظرفیت های بسیار خوبی دارد،  محمدرضا زهرایی: این طر برنامه ریزی برای سرنوشت 
به این خاطر که بعد از چهل سال این امکان پیش آمده تا یک آینده ایران

تمرکزی روی بحث مهاجرین صورت بگیرد و سیاست ها همگرا 
سال ها  این  در  است.  خوبی  بسیار  آغاز  نقطه  این  که  شوند 
همواره سیاست های اتخاذ شده در مورد مهاجرین پراکنده بوده و رویکردها نیز کوتاه مدت بوده 
که این مسأله، هم برای مهاجرین و هم خود جمهوری اسلامی آسیب داشته است، اما می  توان 
هم  و  می  کند  طراحی  را  مهاجرین  آینده  سرنوشت  هم  ح،  طر این  در  اسلامی  جمهوری  گفت 
سرنوشت آینده خود را از حیث جایگاهش در نظام جهانی رقم می زند. به همین خاطر ضرورت 
ح در کمیسیون های مجلس شورای اسلامی در حال  دارد در همین فرصت کم که جزئیات این طر
بررسی است، بتوانیم از فرصت  ها استفاده کنیم و نگاه نمایندگان محترم و دستگاه  ها را تغییر 
ح  دهیم و اصلاح کنیم. موضوعات زیاد است ولی یک بحث مهم، تأکید بر سیاست بازگشت و مطر
کردن اقامت های کوتاه مدت سه ساله، پنج ساله و 10 ساله و عدم ورود به بحث تابعیت در این 
رویکرد  می  شود.  ح  طر این  در  بازگشت  سیاست  شدن  پررنگ  سبب  مسأله  این  است.  قانون 
بازگشت باعث می شود باز ما در همان چرخه  ی قرار بگیریم که مهاجرین را کوتاه مدت ببینیم و 
آنها را جزو جامعه ایران نپذیریم. متأسفانه ما به  هم ریختگی  های فراوانی در مورد قوانین مهاجرتی 
داریم و قوانین موجود هم به درستی اجرا نشده و این مسأله اختلال هایی را به وجود آورده که 
باعث چرخش مجدد به سمت رویکرد بازگشت شده است. در صورتی که جامعه ما دچار تحدید 
جمعیتی است و اینکه می گوییم آینده جمهوری اسلامی به این قانون گره خورده است، به همین 
و  هستیم  کشور  فعال  جمعیت  کاهش  علت  به  جمعیت  تهدید  وضعیت  در  ما  است.  دلیل 
افزایش  منظور  به  جذب  سیاست  دنبال  اگر  و  داریم  مهاجر  نفر  میلیون  پنج  از  بیش  هم اکنون 

جمعیت فعال کشور نباشیم، در آینده خسارت بزرگی خواهیم دید.

که  است  این  اصلی  مسائل  از  یکی  رستمی:  رسول  محمد  راهکار مواجهه با قانون 
تابعیت فرزندان مادرایرانی، 

لغو یا رفع ایرادات؟
روح  وقتی  باشد.  دیگری  طور  می توانست  ح  طر این  متن 
متن با نگاه امت واحده، با نگاه اسلامی و انسانی ما و نگاه 
حضرت آقا در تضاد است، حالا اگر یک بند آن هم تغییر کند، 
اهمیتی ندارد. نقد اصلی ما روی کلیات قانون است. البته نباید از اتفاقات مثبتی که در این 
خ داده، این است  قانون وجود دارد چشم پوشی کنیم. شاید مهم ترین اتفاقی که در قانون ر

ما در وضعیت   
کاهش جمعیت 
فعال کشور هستیم 
و هم اکنون بیش 
از پنج میلیون نفر 
مهاجر داریم و اگر 
دنبال سیاست 
جذب به منظور 
افزایش جمعیت 
فعال کشور 
نباشیم، در آینده 
خسارت بزرگی 
خواهیم دید
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